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سینمای اسپانیا می شودآلمودوار ستاره جشنواره بزرگ 
ایســنا: جشــنواره فیلم سن سباستین 
در هفتاد و دومین دوره خود از فیلم ســاز 
افسانه ای، پدرو آلمودوار با اعطای جایزه 
معتبر دونوســتیا تقدیر خواهــد کرد. این 
جایــزه افتخــاری که به گفته جشــنواره، 
برای «مشارکت های فوق العاده در دنیای 
ســینما» اعطا می شــود، در تالار کنسرت 
کورســال و پیش از نمایــش آخرین فیلم 
او بــه نــام «اتاق کنــاری» اهــدا خواهد 
شــد. این فیلم اولین اثر آلمودوار به زبان 
انگلیسی اســت و با بازی تیلدا سوینتن و 
جولیان مور ســاخته شده اســت. «اتاق 
کنــاری» اولین بــار در جشــنواره ونیز به 
نمایش درخواهد آمد. تیلدا ســوینتن در 
سن سباســتین این جایزه را بــه آلمودوار 
اهدا خواهــد کرد. آلمــودوار اولین بار با 
دومین فیلم بلند خود به نام «پپی، لوسی، 
بوم و دیگــر دختران معمولی» در بخش 
فیلم ســازان جدید جشنواره سن سباستین 
حضــور یافت. او با فیلــم بعدی خود به 
نام «هزارتــوی احساســات» (۱۹۸۲) در 
بخش رسمی این جشــنواره شرکت کرد. 
به گزارش ددلاین، ایــن کارگردان مطرح 
ســینمای اســپانیا خــودش پیش تــر در 
جشنواره سن سباستین جوایز دونوستیا را 
به چهره های برجسته ای چون آل  پاچینو، 
وودی آلن و آنتونیــو باندراس اعطا کرده 
اســت. آلمودوار درباره کســب این جایزه 
گفتــه اســت: «کارنامه حرفــه ای من در 
ســال ۱۹۸۰ در سن سباستین آغاز شد و از 
آن زمان تاکنون بارها، با یا بدون فیلم، به 
این جشنواره بازگشته ام. همیشه از حضور 
در این جشــنواره بســیار لذت برده ام. من 
جایزه دونوســتیا را بــه آل  پاچینو، وودی 
آلــن و آنتونیــو باندراس داده ام. امســال 
آنها ایــن جایزه را به مــن می دهند و من 
بسیار خوشحال و سپاســگزارم. صادقانه 

می گویم، این یک افتخار است. 

بیانیه مؤسسه سینما شهر
مؤسسه ســینما شــهر درباره مصوبه 
اخیــر شــورای صنفــی نمایــش، در پی 
حاشیه سازی برخی افراد نسبت به مصوبه 
اخیر شورای صنفی نمایش مؤسسه سینما 
شهر، توضیحاتی ارائه می دهد. آقای سید 
ضیا هاشــمی طی یادداشــتی سرگشاده 
خطاب به رئیس سازمان سینمایی، نسبت 
بــه مصوبه اخیر شــورای صنفی نمایش 
اعتراض داشته است و مؤسسه سینما شهر 
را مســئول این موضوع می داند. به  دلیل 
اقدام رسانه ای سید ضیا هاشمی به جای 
پیگیری های صنفی مؤسســه سینماشهر 
توضیحات زیر را برای تنویر افکار عمومی 
ارائه می کند. اولا این مؤسســه هیچ گونه 
جلسه آشکار و مخفی در مورد قدرالسهم 
و نحوه صدور صورت حســاب و این دست 
مســائل با صنوف محترم نداشــته و ثانیا 
ایــن توافق یک امر کامــلا صنفی بوده که 
محمــد احمــدی، نماینده شــورای عالی 
نمایش  تهیه کنندگان در شــورای صنفی 
هم، در گفت وگویی به این موضوع اشــاره 
داشته اســت. در نهایت شــورای صنفی 
نمایش در تاریخ ۱۴ مردادماه ســال ۱۴۰۳ 
مصوبــه ای را بــه امضای اعضــای خود 
رســاند که بر مبنای آن ســینماها موظف 
هســتند برمبنــای یــک صورت حســاب 
با پخش کنندگان تسویه حساب  مشخص 
کنند. این صورت حساب در شورای صنفی 
نمایش مصوب شــده و به امضای تمامی 
اعضای محترم این شورا متشکل از نماینده 
تهیه کنندگان، سینماداران، پخش کنندگان 
و کارگردانان رسید. طبق این مصوبه بنا شد 
تسویه حساب سینماداران با پخش کنندگان 
از تاریــخ ۱۴۰۳/۰۵/۱۵ منطبــق بــا ایــن 
صورت حســاب انجام شــود. همچنین در 
مصوبات روز ۱۴۰۳/۰۵/۲۱ شورای صنفی 
نمایش بنا شد این صورت حساب تیپ در 
صفحه داشــبورد سمفا بارگذاری شود که 
در همین تاریخ در صفحه داشبورد سمفا 
اطلاع رسانی شــد. بدیهی است مؤسسه 
سینماشــهر هیچ گونه دخل و تصرفی در 
مصوبات شــورای صنفی نمایش نداشته 
است و مطابق مصوبات این شورا و توافق 
بین صنوف اقدام به انتشار آن کرده  است. 
حال معلوم نیســت به چه دلیل ایشــان 
اقدام به چنیــن واکنش غیرحرفه ای کرده  

است.
طریــق  از  بایــد  کــه  موضوعــی   
می گرفت  صــورت  صنفی  پیگیری های 
به غلط از دریچه رســانه ها مطرح شد. 
همچنین لازم به ذکر اســت بنابر اذعان 
تهیه کنندگان  نماینــده  احمدی،  محمد 
در شــورای صنفی نمایش، این فرم تیپ 
مورد تأیید شــورا بوده و البته ارتباطی با 

مؤسسه سینما شهر ندارد.

مرگ یک بازیگر تأثیرگذار
مهر: جنا رولندز که با بــازی تأثیرگذار خود در فیلم «زنی تحت تأثیر» 
الهام بخش یک نسل بود و در بسیاری از فیلم های جان کاساوتیس و 
همچنین فیلم عاشــقانه «دفترچه خاطرات» بازی کرد، دیروز چهارشنبه در 
۹۴ســالگی از دنیــا رفت. حدود دو ماه پیش نیک کاســاوتیس، پســر او که 
کارگردانی مادرش را در «دفترچه خاطرات» برعهده داشت، خبر داد که این 
بازیگر برنده ســه جایزه امی و دو نامزد اســکار به آلزایمر مبتلا شــده است. 
نقش آفرینی رولندز در نقش میبل لانگتی در درام «زنی تحت تأثیر» نقشــی 
بود که برای او نوشــته شده بود و با بازی در آن در سال ۱۹۷۴ به کارگردانی 
همســرش، جان کاساوتیس، نخســتین نامزدی اســکار خود را کسب کرد. 
«گلوریا» در ســال ۱۹۸۰ دیگر فیلم به یادماندنی اوســت کــه به کارگردانی 
همسرش ساخته شد و برایش دومین نامزدی اسکار را به ارمغان آورد. او به 

پاس تلاشش در سینما جایزه اسکار افتخاری سال ۲۰۱۵ را دریافت کرد.
رولندز پس از فوت همســرش در ســال ۱۹۸۹ به بازیگــری ادامه داد و 
به ویژه در فیلم های فرزندانش که بازیگر-کارگردان بودند، ظاهر شــد. او در 
اولین کارگردانی پســرش نیک، در فیلم «قلاب ستاره ها را باز کنید» (۱۹۹۶)، 
فیلم موفق «دفترچه خاطرات» (۲۰۰۴) و «زرد» (۲۰۱۲) و همچنین در فیلم 
«انگلیســی شکسته» (۲۰۰۷) ساخته دخترش زوئی، نقش آفرینی کرد. او در 
درام «کتاب مقدس نئونی» ترنس دیویس در ســال ۱۹۹۵ که داســتانش در 

دهه ۱۹۴۰ جورجیا اتفاق می افتاد نیز نقش اصلی را برعهده داشت.
او با دو فیلمی که ســال ۲۰۱۴ بازی کرد و شــامل کمدی علمی-تخیلی 
«بخشی در هر میلیارد» با بازی فرانک لانگلا و اقتباسی از نمایش نامه «رقص 
برای شش هفته» با جاشوا جکسون می شد، برای آخرین بار در برابر دوربین 
ظاهر شد. رولندز اولین نقش خود را سال ۱۹۵۸ در کنار خوزه فرر در کمدی 
رمانتیک «هزینه بالای عشــق ورزیدن» بازی کرد و در «شجاعان تنها هستند» 
در ســال ۱۹۶۲ در نقش مادری با شــخصیت محکم در برابر کرک داگلاس 
ظاهر شــد و در «کودکی در انتظار» در ســال ۱۹۶۳ در نقش مادر مشکل دار 

یک پسر معلول ذهنی به کارگردانی کاساوتیس جلوی دوربین رفت.
این بازیگر در ۱۰ فیلم از جمله «چهره ها» (۱۹۶۸)، «مینی و مســکوویتز» 
(۱۹۷۱)، «شــب افتتاحیــه» (۱۹۷۷) و «چشــمه های عشــق» (۱۹۸۴) بــا 
کاســاوتیس همــکاری کرد. او بــا کارگردانــان دیگری هم کار کــرد که پل 
مازورســکی برای «توفان» در ســال ۱۹۸۲، پل شــریدر در «نور روز» در سال 
۱۹۸۷ و وودی آلن برای «زنی دیگر» در ســال ۱۹۸۸ از جمله آنها هســتند. 
همکاری او با کاساوتیس شاخصه ســینمای مستقل آمریکا دهه ۷۰ و دهه 

۸۰ بود.
رولندز مانند همســرش در فیلم های جریــان اصلی هم کار کرد تا هزینه 
فیلم های مورد نظرش را تأمین کند که بازی در «هشدار دو دقیقه ای» و پیش 
از آن در فیلم ایتالیایی «تفنگ مک کین» ســاخته جولیانو مونتالدو در ســال 

۱۹۶۸ با بازی کاساوتیس و پیتر فالک از جمله آنهاست.
او همچنیــن یک کارنامه موفق در تلویزیون از خود به جای گذاشــت که 
برایش هشــت نامزدی امی کسب کرد و ســه جایزه را به دست آورد؛ شامل 
جایزه سال ۱۹۸۷ برای بازیگر نقش اول در سریال «داستان بتی فورد»، جایزه 
ســال ۱۹۹۲ نقش اول بازیگر زن برای «چهره یک غریبه» و جایزه سال ۲۰۰۳ 

برای نقش مکمل زن در سریال «کوری هیستریک».
رولندز همچنین در ســال ۲۰۰۴ برای بازی در نقش شــخصیت اصلی در 
سریال «خانم ریچی شگفت انگیز» محصول شوتایم برنده جایزه امی روزانه 
شــد. او نقش دختر عجیب بــت دیویس را ســال ۱۹۷۹ در فیلم تلویزیونی 
«غریبه ها: داســتان یک مــادر و دختر» بازی کرد و در ســال ۱۹۸۵ در فیلم 
تلویزیونــی «یک یخبنــدان زودرس» در نقش مادری بازی کرد که پســرش 
متوجه می شــود او مبتلا به ایدز اســت. این فیلم به عنوان اولین فیلم درام 
بــزرگ درباره بحران اچ آی وی / ایدز شــناخته می شــود. جنــا رولندز که در 
دانشــگاه ویسکانســین تحصیل کرده بود، در نیویــورک در آکادمی هنرهای 
دراماتیک تحصیل کرد و چند ماه پس از آشــنایی با جان کاساویتس در سال 
۱۹۵۴ بــا او ازدواج کرد. او در دهه ۱۹۵۰ در تلویزیون کار کرد و ســال ۱۹۵۲ 
برای اولین بار در برادوی روی صحنه رفت. از رولندز فرزندانش، نیک، زوئی 
و الکســاندرا و چند نوه و همســر دومش رابرت فارست که سال ۲۰۱۲ با او 

ازدواج کرد، به جا مانده است.

جدال نفس گیر انسان با طبیعت وحشی
مراســم اکران خصوصی فیلم نیمه بلند «زیر ســایه بلوط» ســاخته 
حســین الهیاری ۲۴ مردادماه با حضور جمعی از هنرمندان و اهالی 

سینما و رسانه در پردیس سینمایی چارسو برگزار شد.
پس از نمایش فیلم حســین الهیاری کارگردان «زیر ســایه بلوط» ضمن 
قدردانــی از حضار گفــت: از تک تک عواملم که این فیلم خیلی ســخت را 
کار کردند، تشــکر می کنم. تولید این فیلم در شرایط ایران و فیلم کوتاه برایم 
خیلی دشــوار بود و متأســفانه برخی افراد از ایــن کار حمایت نکردند ولی 

خیلی از دوستان هم حمایت کردند و این فیلم ساخته شد.
او ادامــه داد: از محمد خمیس آبادی بابت فیلم برداری تشــکر می کنم 
کــه از لحظه اول پای کار مــن بود. همچنین آرش صالحــی که برای تولید 
این فیلم خیلی زحمت کشــید و مصطفی نصیری که جلوه های ویژه بســیار 
ســخت و درخشــان این فیلم را برعهده داشــت. از علیرضا سبزواری که در 
نوشتن فیلم نامه خیلی به ما کمک کرد، ممنونم. همچنین از علیرضا غلاملو 
سپاســگزارم که در شرایط سخت فیلم کنارم بود. ممکن است اینجا افرادی 
را از قلــم بیندازم بنابراین از تک تک بازیگران و عوامل فیلمم بســیار تشــکر 

می کنم.
الهیاری تأکید کرد: امین شــعرباف واقعا در این فیلم ســختی کشید؛ کار 
بســیار دشواری بود، او ســه دقیقه و نیم در برف یک پیرمرد ۸۰ کیلویی را بر 

دوشش حمل کرد.
او ادامه داد: چند روز پیش ساعت دو بعدازظهر با آقای فتح االله طاهری 
کــه نقش پدر را در فیلم بازی می کند، تمــاس گرفتم تا از او دعوت کنم که 
در اکران فیلمش حضور داشته باشد، پاسخ ندادند و متأسفانه ساعت چهار 
خبر فوت ایشان را اعلام کردند. متأسفم که امشب در جمع ما حضور ندارند 
و نتوانســتند فیلم خودشــان را ببینند. امیدوارم روحشان غرق نور و آرامش 
باشد. کارگردان فیلم نیمه بلند «زیر سایه بلوط» در پایان گفت: من در آستانه 
ساخت اولین فیلم بلند سینمایی ام هستم که به مراتب بسیار دشوارتر از این 
فیلم است و گام ســنگینی برای من محسوب می شود، بنابراین نقطه نظرات 

شما درباره «زیر سایه بلوط» بسیار برایم ارزشمند و راهگشاست.
همچنین رضا میرکریمی پس از تماشای فیلم نیمه بلند «زیر سایه بلوط» 
درباره این فیلم گفت: فیلم حســین الهیاری، آمیزه غریبی از شــاعرانگی در 

میانه جدال نفس گیر و خشنِ انسان با طبیعت وحشی است.
رضا میرکریمــی، کمال تبریزی، عبــاس رافعی، کیــوان کثیریان، صادق 
میرکریمــی، هوشــنگ گلمکانی، محمدرضــا دلپاک، امین شــعرباف، تورج 
الوند، اشــوان، رؤیا جاویدنیا، ســمیرا حســن پور، مونا فائزپــور، بابک لطفی 
خواجه پاشــا، علی رحیمی، صفورا خوش طینــت، دکتر محمدعلی صفورا، 
دانیال خیری خواه، به آفرید غفاریــان، امیررضا رنجبران، آیدا ماهیانی، مه لقا 
مینوش، عرفان ابراهیمی، سعید زارعی، امیرعباس پیام، رضا دلپاک، سروش 
چیت ســاز، ســجاد نصراللهــی، پرهام غلاملو، ســپاس رضایــی و مرتضی 

علیدادی از جمله میهمانان این مراسم بودند.

اخبار برگزیده

سینماسینما

این روزها نگاه بســیاری از اهالی ســینما به ســاختمان 
مرتفــع و پررفت وآمدی اســت کــه در گوشــه ای از میدان 
بهارســتان قــرار دارد. صحبــت از واپســین روزهای حضور 
مدیران سینمایی دولت ســیزدهم و حواشی است که گاه بر 
خداحافظی آنها ســایه می اندازد. این روزهــا حال و احوال 
سینمای همیشــه پربحث ایران با انتشار «سند ملی سینما» 
گره خورده اســت. «سند ملی سینما» در حالی آماده شده که 
تدوین آن از ســال ها قبل در دســتور کار بوده و حتی محمد 
خزاعی، رئیس فعلی ســازمان سینمایی، در سال ۱۳۹۷ یکی 
از اعضای کمیته ســه نفره بررسی این ســند بود. سندی که 
به مثابه قانون اساســی ســینما، باید موجب همگرایی بیشتر 
ســینماگران شود. اما حالا دو گروه موافق و مخالف این سند 
را مقابل یکدیگر قرار داده است. به تازگی خانه سینما درباره 
پیش نویس «ســند ملی سینما» اعلام نظر و مخالفت صریح 
خــود را با آن اعلام کرد و ایرادهایــی را به آن وارد می داند. 
هشــتم مردادماه سال جاری در جلسه شورای هنر با حضور 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی درباره سند ملی خانه سینما 
صحبت شــد و وزیر ارشاد هم از خانه سینما خواست که در 
ویرایش این ســند نقش آفرینی بیشتری کند تا درنهایت سند 

آماده تصویب شود.
محمدمهدی عســگرپور، رئیس هیئت مدیره خانه سینما، 
نیز در توییتی نوشت: «اصرار مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد 
برای تصویب سند ملی با اشکالات بسیار مهم و ضربه زننده 
به ســینما در روزهای پایانی کارشان نه تنها خدمت به سینما 

نیست، بلکه بسیار ناشایست است».
با این حال در روزهای آینده اظهارنظرهای بیشتری درباره 
بندهای «ســند ملی سینما» خواهیم شــنید و ابهامات آن از 

زبان مخالفان و موافقان بیشتر توضیح داده خواهد شد.

«سند ملی سینما» تعریف قانونی خودش را دارد
ابوالحســن داوودی، کارگردان، تهیه کننده و فیلم نامه نویس 
صاحب نام سینما، درباره حواشــی نگارش «سند ملی سینما» 
به «شرق» گفت: «درباره «سند ملی سینما» و اصرار بر تصویب 
شــتاب زده و بــدون حضور کارشناســان این حرفــه، آن هم در 
واپســین روزهای حضــور دولت کنونی، پرســش ها و ابهامات 
فراوانــی وجــود دارد؛ چرا که اصولا «ســند ملی ســینما» که 
به شــکلی می توان آن را «قانون اساســی ســینما» نامید، باید 
پاسخ گوی همه ظرفیت های ســینمای ما باشد و چیزی نیست 
که بتوان با یک نگاه یک جانبه و با کارشناسی یک طرفه و صرفا 
حکومتی به آن دست پیدا کرد و درنهایت نامش را «سند ملی» 
گذاشــت. طبیعی است که «سند ملی ســینما» باید به گونه ای 
تعریف قانونی خودش را داشــته باشــد که حفظ مصالح همه 

دست اندرکاران سینمای ایران را هم در خود داشته باشد».
او در ادامــه افزود: «نیاز اســت این ســند از ابتدا با نظر 
کارشناسان و دست اندرکاران سینما تدوین شود و دربرگیرنده 
جوانبی باشــد که سینمای ما در شــرایط حال حاضر و آینده 
نیاز خواهد داشت. در این نسخه ۹ صفحه ای فعلی، بسیاری 
از موضوعات اساســی ســینما مغفول باقی مانده اســت و 
به نظر می رســد که انگار به عمد از برخــی موارد از جمله 
همراهــی نهاد هــای صنفــی و دســت اندرکاران نخبه این 
هنر-صنعت در تدوین این ســند، چشم پوشی شده است. به 
نظرم این تجربه داران سینما و نهادهای چند ده ساله ای مثل 
خانه ســینما یا نهادهای صنفی کــه تقریبا همه آنها موضع 
و جایگاه قانونی و بر مبنای قوانین جمهوری اســلامی دارند، 
حق دارند که در امر مهمی مثل تنظیم «ســند ملی سینما» 
نظر داشــته باشــند و این نظرات در تنظیم این ســند رعایت 

شود».
کارگردان فیلم سینمایی «زادبوم» تأکید کرد: شاید به عمد 
در تنظیم «ســند ملی ســینما» از همه اینها گذر شده است. 
وقتی به ۵۰ بند این ســند ملی سینما نگاه می کنید، می بینید 
تنها در یک ماده از این ســند به اســم اصناف و متخصصان 
اصناف اشــاره شــده و آن هم جایی اســت که مربوط به امر 
حفاظــت از مالکیت آثار ســینمایی و بحث مقابله با قاچاق 
آثار اســت و طبعا بخش عمده آن بــه وظایفی که برعهده 
قوه قضائیه یا نهادهای امنیتی است، برمی گردد و بدون آنها 
جریان صنفی نمی تواند هیچ گونه کاربردی داشــته باشد. در 
امور مهم و تعیین کننده دیگر «ســند ملی ســینما» در غالب 
مــوارد اثــری از چگونگی حفظ مصالح ســینمای فرهنگی، 

مســتقل و مؤلــف و حتی تعریــف جامع آثار ســینمایی به  
عنــوان یکی از جنبه های مهم نشــاط اجتماعی که در لوای 
قوانین جمهوری اسلامی ساخته می شوند، حرفی زده نشده 
است. سینمایی که ما در این چهار دهه تجربه اش کردیم که 
چگونه در توالی زمان و در دوره هایی بالاترین عزت فرهنگی 
را هم برای ایران و جمهوری اســلامی بــه وجود آوردند. و 
این در حالی اســت که در این سه  ســال و نیم گذشته قواعد 
ســخت گیرانه بیشتر متکی بر ســلیقه های سیاسی افراطی، 
چهــره دیگــری از تولیــدات زیرزمینی را به وجــود آورده و 
گسترش داده که با همه مراقبت های شدید، به نظر می رسد 
سال به سال بیشتر توسعه یافته و از دایره مراقبت، تنظیم گری 
و نظارت دولت ها خارج می شــود. «ســند ســینمای ملی» 
همان گونه که از نامش برمی آید، باید شــرایط جدید سینما را 
فهم کند و با قبول قواعد جدید تکنولوژیک و تفاهم اجتماعی 
و استفاده از شــأنیت و مســئولیت پذیری تولیدکنندگان آثار 
سینمایی مفهوم یک سینمای ملی قابل فهم مشترکی را  هم 

برای حاکمیت و هم دست اندرکاران این سینما بازیابی کند.
من شــخصا در این نســخه ارائه شــده، دیدگاه تبیین این 
ســند را بیش از آن چیزی که ملی ببینم، سیاسی دیدم و فکر 
می کنم اهداف سیاســی در آن با غلظت بیشتری لحاظ شده 

تا اهداف ملی».
او در پاســخ به این سؤال که تدوین «سند ملی سینما» به 
شکل حال حاضر موجب همگرایی بیشتر سینماگران خواهد 
شد یا خیر، گفت: «تقریبا می شود گفت اصلا. موجودیت این 
سند زمانی برای اهالی سینما و دست اندرکاران و کسانی که 
در این زمینه تجربیاتــی دارند یا در نهادهای صنفی فعالیت 
داشــتند، آشکار شــد که کمترین اطلاع و دخل و تصرفی در 
نگارش مواد آن نداشتند. به نظر می رسد همان طور که اشاره 
کردم، بــه عمد در نگارش این ســند از همه ایــن ارتباطات 
پرهیز شده؛ برای اینکه پاســخ گویی هم وجود نداشته باشد 
و درنهایت البته ســندی یک طرفه نگارش شــده و به دست 
اهالی سینما رسیده که اگرچه عنوان شده که این سند نهایی 
نیست و می تواند مواردی به آن افزوده شود. اما سؤال اصلی 
اینجا است که چرا باید یک گروه مدیران دولتی و کارشناسانی 
کــه حقوق بگیر هســتند و صرفا از یک زاویه نــگاه دولتی و 
حاکمیتی به امر ســینما نگاه می کنند، سندی را که اسم ملی 
را بــرای آن انتخــاب کردند، بعد از تبیین، به دســت جامعه 
ســینمایی برســانند که آن را غلط گیری کنند؟! طبیعی است 
کــه در این غلط گیری این ســند کاملا رفوزه می شــود؛ یعنی 
باید ســند دوباره ای نوشته شــود. همان چیزی که به نظرم 
به درستی هیئت رئیسه خانه سینما به این امر اقرار کردند که 
این سند، تجدید که نه، کاملا «رفوزه» شده است و باید دوباره 
نوشــته شــود. و البته با تصویری که از آقای پزشکیان داریم، 
این همان واکنشــی اســت که طبعا ما از ایشان انتظار داریم 
و مبنــای آن هم مفاد همان ســؤال هایی اســت که جامعه 
سینمایی پرسید و پاســخ هایی که به روشنی از رئیس جمهور 
جدیــد گرفتنــد و تعهداتی که در این پاســخ ها هســت. اگر 
همان ها در ســند ســینما لحاظ شــود، به نظرم بســیاری از 

مشکلات این سند نصفه و نیمه هم برطرف خواهد شد».

قرار نیست دولت در جاده یک طرفه حرکت کند
مهدی صباغ زاده، تهیه کننده و کارگردان ســینمای ایران، 
درباره این موضوع به «شــرق» گفت: «درباره جزئیات «سند 
ملی ســینما» اطلاعات زیادی ندارم. می دانم که بندهای این 
سند مورد تأیید خانه سینما نیست و مخالفت صریح خودش 
را با این ســند ملی اعلام کرده اســت. در جریان دلایل خانه 
سینما برای رد بندهای «سند ملی سینما» هستم؛ چنان که در 
اطلاعیه خانه سینما هم ذکر شد که این نهاد صنفی براساس 
وظیفه ذاتی اش می تواند به اتکای اندیشــه جمعی صنوف 
مختلف ســینمایی و بــا دقت نظر و کارشناســی های لازم با 
در نظر گرفتــن زمان کافی پیش نویســی را تهیه و به اطلاع 

برســاند. این رویکرد خانه ســینما قابل تأمل و بررسی است؛ 
چراکه به نظر می رسد در تدوین «سند ملی سینما» که اساسا 
بندهای مندرج در آن باید به نفع ســینماگران باشد، باید قبل 
از تنظیم، نظرات حداکثری ســینماگران در آن اعمال می شد. 
جلسات با هیئت مدیره و صنوف مختلف خانه سینما یکی از 
بهترین تصمیماتی بود که باید در تدوین این سند ملی در نظر 
گرفته می شد. قرار نیســت دولت در جاده یک طرفه حرکت 
کند. خانه سینما متشکل از صنوف سینمایی است که هر یک 
دغدغه خاص و مهم خودشان را دارند. مشورت می کردند و 
به توافق رسیدن برای تدوین ســند ملی بهترین راهکار لازم 
است که نتیجه مثبتی را برای همه جامعه سینمایی خواهد 

داشت».
کارگردان فیلم ســینمایی «خانه خلــوت» ادامه داد: «در 
تمام سال های گذشته صنوف خانه سینما با مشکلات زیادی 
دســت و پنجه نرم کردند. زمانی مخالفت با این نهاد صنفی 
بــه قدری زیاد شــد که ترجیح دادند بســته شــود. با تغییر 
دولت هــا رویکرد آنها درباره این نهــاد صنفی تغییر می کند. 
فکــر می کنم تعامل با صنوف ســینمایی یکی از راه حل های 
منطقی برای برطرف کردن مشــکلات ســینما است. بی شک 
«ســند ملی ســینما» و تدوین و تصویــب آن می تواند اتفاق 
خوبی برای ســینمای ایران باشــد، اما با در نظــر گرفتن این 
موضوع که با تدوین این سند قدمی در راستای حل مشکلات 
ســینما برداشته باشــیم. نمی دانم چرا این ســند در آخرین 
روزهای حضور دولت سیزدهم منتشر شد و هنوز مستقیم با 
آقای اســماعیلی یا آقای خزاعی درباره این موضوع صحبت 
نکــرده ام، اما همچنان معتقــدم می توان با هم اندیشــی و 

مشورت به نتایج بهتری رسید».
صباغ زاده درباره صحبت های محمدمهدی اســماعیلی 
که در آییــن  بهره بــرداری از فیلمخانه ملی ایران با اشــاره 
به نهایی شــدن ســند ملی ســینما صحبت هایــی مبنی بر 
اینکه «اگر هنرمندی دچار مشــکلی شــد، به جای اینکه در 
راهروهای دادگاه و دادســرا در رفت و آمد باشــد، از ســوی 
هیئت تخلفــات در وزارت فرهنگ که با حضــور نمایندگان 
اصناف و خود هنرمند تشــکیل می شــود، مورد بررسی قرار 
می گیرد، در این جلســه خود هنرمند ســخنانش را می گوید 
و اگــر حکم صــادره مورد اعتراض قرار گرفــت، موضوع در 
نهاد بالادستی ۹ نفره ای که در نظر گرفته شده است، بررسی 
می شود. همچنین مسائلی از قبیل ممنوع الکاری به صورت 
مخفیانه به افراد گفته نمی شــود. اگر فردی دچار مشــکلی 
شود، به شکل رســمی دعوت و با او سخن گفته می شود. او 
می تواند از خود دفاع کند و درنهایت از ســوی هیئت منصفه 
مورد قضاوت قرار می گیرد. اگر به این رأی هم اعتراض شود، 
پرونده به هیئت بالادستی ارجاع می شود. آیا این مسئله که با 
اهالی هنر با تکریم برخورد شود، دهه ها مورد مطالبه جریان 
ســینما نبود؟» گفت: «صحبت های اخیر آقای اســماعیلی 
جای تأمــل دارد. اما می دانم که وقتی همچنــان به پروانه 
ساخت اعتقاد داریم و آن را دریافت می کنیم، دقیقا شبیه این 
است که با داشتن گواهینامه در جاده حرکت می کنیم. وقتی 
همه ضوابط رانندگی را رعایت کنید، حتی اگر پلیس در جاده 
جلوی شــما را بگیرد، جریمه ای در کار نیست؛ چون تخلفی 
صورت نگرفته. گرفتن پروانه ساخت برای فیلم سینمایی هم 
حکم همان گواهینامه را دارد. مگر اینکه صحبت از مســائل 

امنیتی مطرح باشد که آن بحث دیگری است».
او در بخــش دیگری از صحبت هایش گفت: «ســینمای 
ایران در ســال های اخیر چالش های زیــادی را تجربه کرده 
است. بســیاری از فیلم ســازان قدیمی ســینما مدت هاست 
فعالیتی ندارند و خانه نشین شده اند. من مخالف حضور نسل 
جدید در ســینمای ایران نیســتم؛ اتفاقا معتقدم سینما حتما 
به حضور نســل جدید نیاز دارد تا آینده ســینما را به دســت 
بگیرد. نجات ســینمای ایــران با ســاخت فیلم های کمدی 
یکی از مواردی اســت که به آن نقــد دارم؛ اتفاقی که تماما 
به نفع ســینما داران تمام شد. ســاخت فیلم های کمدی در 
طولانی مــدت نتیجــه عکس روی مخاطب خواهد داشــت 
و او را از دیــدن فیلم هــای تکراری خســته خواهد کرد. باید 
به این نکته توجه داشــت که ســینمای ایران در این سال ها 
افتخار آفریده است. ســینمایی که دنیا آن را با آثار درخشان 
و فیلم سازان مشــهورش می شناسد. سینمایی که باید به آن 
افتخار کرد و روز به روز در راستای اعتلای آن قدم برداشت».

نگاه

نگاهی به اتفاق پرحاشیه این روزهای سینمای ایران در گفت وگو با ابوالحسن داوودی و مهدی صباغ زاده

دیدگاه تدوین «سند ملی سینما» چیست؟
بهناز شیربانی


